
Dagsorden til partnerskabsmøde den 06/02 2024 kl. 16-18  

Sted: Karens Minde, Frokoststuen 

Deltagere: Ove (By & Havn), Jens Galby (By & Havn), Rie (Børnenes Dyremark), Lone 

(Naturplejegruppen), Chrisser (Fårelauget), Jaris (Naturskolen), Claus (Grøn Agenda Sydhavn), 

Casper Eskildsen (DN), Jan Fønss (Sydhavnscompagniet), Nina (Grøn Agenda Sydhavn), Ann 

(Kgs. Enghave Lokaludvalg), Eibhlin (Kgs. Enghaves Lokaludvalgssekretariat) 

 

Afbud: Hanne Bierring (Kgs. Enghave Lokaludvalg), Ole Damsgaard (DN), Erik Schjoenning 

(Naturplejegruppen) 

 

Dagsordenspunkt Formål Referat 

0. Introduktionsrunde for ny 
repræsentant fra By & Havn 

Introduktion til 
Jens Galby, 
Oves afløser, 
og navnerunde 

Ove går på pension om et år. Han vil 
være med til næste 
partnerskabsmøde. Derefter er det 
Jens Galby, der overtager tjansen.  
 
Jens Galby, driftsleder i By & Havn – 
Uddannet skov -og 
landskabsingeniør (skovfoged). Han 
har arbejdet i forskellige kommuner 
med fokus på biodiversitet. Herunder 
Gladsaxe, Karlebo, Rudersdal og 
Lyngby-Taarbæk. De sidste 3 år har 
Jens arbejdet med design af natur. 

• En af de to personer, der 
hentede afbrænding som 
naturpleje til DK.  

• Har erfaring med dyrehold. 
Herunder kvæg.  

• Har overordnet set i sin 
karriere haft fokus på 
biodiversitet.  

 

1. Valg af ordstyrer og referent 
 

 Ordstyrer: Jaris 
Referent: Eibhlin 
 
 

2. Godkendelse af dagsorden 
 
 

 Godkendt.  

3. Indhold i kommende plejeplan    

 

Se nedenstående punkter. 

a. Ændring af 
dyrebesætning. Status 
på geder? 

 

 Børnenes Dyremark har købt 5 
mohairgeder. Det blev til racen 
mohair efter ønske i fårelauget, da 
man kan bruge deres uld. Rie har 
været i dialog med kommunen for at 
få tilladelse til dyrehold. Det var 
lykkedes at få tilladelse til 5 geder. 
Dog har Rie sendt det tilbage med 
anmodning om, at det gøres mere 



fleksibelt, så antallet af geder kan 
justeres løbende. 
 
Sælgerne af gederne havde et ønske 
om, at der kom nyt læskur op. Dette 
læskur er ved at blive bygget.  
 
Der blev spurgt ind til, om de kunne 
gå ude året rundt. Svaret fra 
Børnenes Dyremark var ja, og at 
læskuret var af hensyn til ønsket fra 
sælgere.  

• By & Havn bemærkede at et 
læskur desuden er et godt 
værn mod klager.  

 
Fårelauget spurgte ind til, om der 
skulle foretages ændringer på 
hegnet. Børnenes Dyremark svarede, 
at det ikke forventes at være et 
problem, da de kommer til at gå på så 
stort et areal, at de ikke har incitament 
til at hoppe ud. Det er en 
forsøgsordning, som må evalueres 
og tilpasses løbende.  
 

b. Afbrænding af arealer. 
Hvem vil overtage den 
praktiske tjans? 

 

 By & Havn kontaktede under mødet 
Anders Michelsen, som afholder 
AMU-kurser om afbrænding. Der var 
dog ikke nogen planlagte kurser i år. 
Det kunne dog være, at man kunne 
undersøge, om nogen kunne være 
med på et kursus på skov og 
landskabsingeniør-uddannelsen.  
 
By & Havn, Jens Galby, har erfaring 
med afbrænding og forklarede, at 
afbrænding af mindre arealer kan 
styres meget nemt. Kan styres med 
en vandkande, en tændstik, en 
branddasker og en løvrive. Han 
anbefalede afbrænding så sent som 
muligt, men før 1. april, da det kræver 
særlig tilladelse herefter. Slut marts 
ville være oplagt tidspunkt.  
Jens Galby har erfaring med 
afbrænding. Blandt andet 
afbrænding af 12 hektars område 
midt inde i Birkerød i Rudersdal 
kommune. Han bemærkede, at det er 
vigtigt med information. Særligt lige 
op til.  
 
Børnenes Dyremark bemærkede, at 
de ikke er bekymrede for, at dyrene 
går på området, da der er masser og 
plads, og der kun er tale om mindre 
områder til afbrænding.   
 



Børnenes Dyremark har skrevet til By 
& Havn mht. tilladelse, men har ikke 
modtaget svar. Jens Galby fra By & 
Havn rykker.  
 
Det blev besluttet, at Chrisser er 
tovholder på afbrændingen. Et evt. 
kursus prioriteres for tovholder.  
 
 

c. Forslag til dato for besøg 
hos Paul Maslen fra 
Teknik- og 
Miljøforvaltningen d. 13. 
marts kl. 16-18 

 

 Partnerskabet bad Eibhlin om at 
spørge Paul Maslen, om det kunne 
rykkes til d.19. marts kl. 16-18. Hun har 
spurgt. Afventer svar.  
 
Partnerskabet ville gerne høre om 
overordnede tanker om udvikling af 
arealet mht. naturpleje, dyrehold – 
herunder eventuelle konflikter. 
Partnerskabet kunne også deles 
erfaringer.  
  

4. Kommende plejeplans form 
(omfang, forfattere mv.)  
 

 Grøn Agenda Sydhavn indledte 
punktet med at foreslå at en ny 
plejeplan skulle konkretisere 
dyrehold, fokusere på udvikling i 
forsøgsordninger. Herunder skal det 
formuleres fleksibelt, så der kan 
justeres pba. tilbagemeldinger. Skal 
rumme et biologisk ønskescenarie, 
og så kan der være praktiske og 
logistiske benspænd, som må løses 
hen ad vejen. Det skal desuden 
formuleres tydeligt, hvad vi gør, 
hvem der gør hvad, og hvad der er 
forsøgsordninger.  
 
Det blev drøftet, hvorvidt den gamle 
plejeplan kunne videreføres i et eller 
andet omfang, og om man fremover 
kunne arbejde med årlige planer: 

• Grøn Agenda Sydhavn gjorde 
opmærksom på, at den gamle 
plejeplan ikke giver mening 
ift. visionerne nu. For 
eksempel anbefaler den 
gamle plejeplan et højt 
græsningstryk med får til 
bekæmpelsen af invasive 
arter. Det ser anderledes ud 
nu, da det er tydeligt at 
fårenes græsningsstrategi er 
til hinder for, at blomster og 
urter kan komme frem. Derfor 
skal der formuleres noget nyt. 
Det kunne evt. være en årlig 
plan.  

• Der var enighed om, at en 
sådan årlig naturplejeplan skal 



afspejle den årlige 
arbejdsplan. Disse kunne 
kobles sammen.  

• Grøn Agenda Sydhavn 
foreslog, at man kunne tage 
afsæt i det naturfaglige notat 
og arbejdsplanerne – og lod 
vær med at udarbejde en ny 
plejeplan.  

• By & Havn bemærkede, at 
Natur 360 kommer med 
vision. Denne er ikke altid 
praktisk mulig pga. 
omstændigheder.  

• Kgs. Enghave Lokaludvalg 
bemærkede at der i en ny 
plejeplan skulle være fokus på 
vildtgroet natur (dette kunne 
evt. videreføres fra den gamle 
plejeplan).  

 
 
Der var enighed om, at den årlige 
naturpleje skulle evalueres. 
Evaluering kunne ske på baggrund af 
partnerskabets vurdering, 
borgermøder mv.  

• Det blev drøftet, hvorvidt det 
var en naturfaglig evaluering. 
Der var enighed om, at det 
ikke var hensigten at få 
udarbejdet en naturfaglig 
vurdering hvert år, men at det 
skulle bero på partnerskabets 
vurdering og indtryk fra 
brugere.  

 
 
Børnenes Dyremark/Fårelauget 
foreslog at hver aktør bød ind med en 
plan for deres del af naturplejen, som 
så kunne samles til en samlet 
plejeplan.  
 
Det blev besluttet, at en ny plan skulle 
være fleksibel. Herunder for 
eksempel mht. antal dyr.  

• Børnenes Dyremark nævnte 
som eksempel, at hvis der nu 
ikke kommer kvæg på Tippen 
alligevel, og BD alligevel 
drosler ned til kun 10 får jf. 
plejeplan, så vil 
græsningstrykket være for 
lavt. Derfor er det bedst ikke at 
have en målsætning om et 
bestemt antal, så det løbende 
kan justeres efter behov.  



• By & Havn bemærkede hertil, 
at de ville blive kede af, hvis 
folk skal sendes ud og lave 
naturpleje på invasive arter 
pga. for få dyr.  

 
Det blev besluttet, at der indtil videre 
arbejdes med årlige planer, som skal 
spille sammen med den nuværende 
arbejdsplan. Alle parter spiller ind 
med ændringer og indhold til 
arbejdsplanen, så disse afspejler 
planerne for 2024.  
Til efteråret kan det evt. tages op igen, 
hvorvidt der er behov for en 
langsigtet plan, hvor der kigges mere 
frem end blot årligt.  
 
 

5. Kommunikation. Opsummering 
fra 
kommunikationsarbejdsgruppe.  

 Se vedlagte opsummering fra 
arbejdsgruppen. Det skal ses som et 
udgangspunkt for, at arbejdsgruppen 
kan arbejde videre. Det kan 
selvfølgelig justeres, hvis der er 
noget, der ikke fungerer.  
 
Det blev vedtaget, at 
kommunikationsarbejdsgruppen 
arbejder videre med en Facebook og 
Instagram-side, der hedder 
Partnerskabet Tippen Syder. 
Lokaludvalgssekretariatet står for at 
dele officielle udmeldinger/nyheder 
mv.  
 
Det blev drøftet hvor mange 
redaktører, der skulle være. Grøn 
Agenda Sydhavn bemærkede, at der 
skal være åbenhed og deklarering af, 
hvem opslag kommer fra. Grøn 
Agenda Sydhavn foreslog, at 
tovholder er den eneste redaktør, og 
andre spiller ind til tovholder. 
Sydhavnscompagniet bemærkede at 
det ville formindske aktiviteten på 
siden, hvilket der er brug for, hvis der 
skal komme kendskab til siden. 
Det blev besluttet, at Rie (Børnenes 
Dyremark), Jan 
(Sydhavnscompagniet), Lone 
(Naturplejegruppen) er redaktører 
og Eibhlin (lokaludvalgssekretariat) 
er admin. Nina (Grøn Agenda 
Sydhavn) er suppleant. 
 
Der var enighed om, at det 
nuværende adfærdskodeks udvides, 
så det også gælder på sociale medier. 



Arbejdsgruppen arbejder videre med 
dette.  
 
Der var enighed om, at det tilstræbes 
så vidt muligt, at hver aktør hedder et 
så sigende og repræsentativt navn 
som muligt. Herunder særligt fokus 
på at kigge fremadrettet.  
 
Der var enighed om, at alle om muligt 
har en disclaimer på sine sociale 
medier/hjemmeside mv. om, at man 
er en del af partnerskabet. Herunder 
hvilken ansvarsområde man har.  
 
Der var et spørgsmål fra Børnenes 
Dyremark om, hvad der ligger i 
naturformidling? Herunder skiltning 
om dyr. Det blev svaret, at 
arbejdsgruppen ikke har behandlet 
skilte endnu, men at alle forslag 
sendes forbi partnerskabet.  
 
Det blev besluttet, at 
kommunikationsarbejdsgruppens 
forslag må sendes rundt i 
partnerskabet med en uges frist for 
bemærkninger.  
 
 

6. Ny arbejdsplan for de to 
kommende kalenderår 
(udarbejdes efterår i ulige år) 
(se tidligere arbejdsplan 
vedhæftet) 

 

 Grøn Agenda Sydhavn nævnte, at 
arbejdsplanen skulle tilpasses mht. 
Sommerfugleengen, og at 
Tornsangerengen ikke er med i 
papiret. Grøn Agenda Sydhavn 
skriver, hvad der skal stå og sender til 
Eibhlin. Det samme gælder alle 
andre. Hvis der er ændringer for 
2024 bedes de sendes til Eibhlin 
hurtigst muligt.  
 
By & Havn foreslog, at naturplejen 
blev evalueret i august, og der derfor 
blev holdt partnerskabsmøde der i 
stedet. Der var enighed om, at det var 
et svært tidspunkt at holde møde 
pga. høstpicnic, fortsat meget 
naturpleje i august mv. Dog blev det 
noteret som et 
opmærksomhedspunkt, at august er 
et godt tidspunkt for evaluering af 
naturpleje. 
 
 

7. Nyt fra By & Havn  
a. Status på mink 

 

 Der kommer gang i 
minkbekæmpelsen til foråret.  
 

8. Året der gik-orienteringer.  
 

 Se vedhæftede 



9. Orientering om aktiviteter på 
Tippen 2024 
 

 Eibhlin vender tilbage med dato for 
høstpicnic.  
 
14. april: Affaldsindsamling med DN 
og Naturplejegruppen 
 
DN: Ture på Tippen om hvad DN 
laver. Herunder fremme 
partnerskabets arbejde.  
 
Naturskolen: En skole vil komme med 
alle mellemtrins og 
udskolingsklasser. 5-6 klasser om 
dagen i en periode. Tager fat i 
Naturplejegruppen og andre 
relevante, men aftalen skal lige landes 
først.  
 
Naturplejegruppen: Indgået 
samarbejde fra Frivilligcenteret. Ikke 
fået information endnu, men 
forventer der kommer forskellige folk 
fra forskellige virksomheder.   
 
 

a. Forespørgsel om 
mulighed for at afholde 
forestilling ’Solastalgia’ 
(se vedhæftede mail) 
 

 De vil først være væk igen 16. 
september. Der skal sørges for, at det 
ikke kolliderer med høstpicnic. 
Høstpicnic er førsteprioritet.  

• Naturskolen synes det lød fint 
efter samtale med 
projektlederen over telefonen  

• Grøn Agenda Sydhavn: En 
gave at folk vil bruge Tippen 
på den måde. Indtrykket er, at 
lignende aktiviteter før har 
været en succes.  

• Naturplejegruppen: Positivt 
indstillet. God kontakt med 
projektleder. Tidligere 
lignende aktiviteter har været 
utrolig populært.  

• Fårelauget: Positivt indstillet. 
Det skal undersøges, hvorvidt 
det kolliderer med aktiviteter 
ifm. Kultur for en tudse. 
Eibhlin kontakter Ditte fra 
Børnekulturstedet.  

• Kgs Enghave Lokaludvalg 
gjorde opmærksom på, om 
der er særlige følsomme 
steder mht. dyreliv, som de 
skulle være opmærksomme 
på?  

• Grøn Agenda Sydhavn: Hvis vi 
får information, kan der evt. 
gøres reklame for 
arrangementet. 



• By & Havn. Lyd har de forholdt 
sig til, men hvad med 
lyspåvirkning? Eibhlin gør 
dem opmærksom på det.  

• By & Havn bemærkede at 
aktiviteter skaber præcedens 
til fremtiden, så der skal ikke 
være mere påvirkning end 
dette.  

• Grøn Agenda Sydhavn gjorde 
opmærksom på, at det er et 
offentligt tilgængeligt 
område, og folk derfor ikke 
kan begrænses i at gå 
igennem. Eibhlin gør dem 
opmærksomme på dette. 

• DN spurgte ind til påvirkning 
på træer, og om de kun skulle 
være på stier. Indtrykket fra 
naturplejegruppen var, at 
træerne ikke bliver berørt. 
Eibhlin videregiver dette 
opmærksomhedspunkt til 
projektleder.  

• DN gjorde opmærksom på, at 
det er ynglesæson for fugle. 
Der skal tages hensyn til dem. 
Lone/Naturplejegruppen 
vender tilbage med, hvor de 
skal være henne, når de har 
mødtes med projektleder.  

• By & Havn spurgte ind til 
tømning af skraldespande, 
som Børnenes Dyremark står 
for. Der blev svaret, at de selv 
skal stå for at tømme 
skraldespandene. Eibhlin gør 
dem opmærksom på dette.  

 
Det blev besluttet, da det er et 
offentligt, ikke-invasivt arrangement, 
at partnerskabet kan støtte det, 
såfremt der tages højde for 
ovenstående 
opmærksomhedspunkter.  
 

10. Evt.  
 

 Ifm. Valby Skybrydsprojekt er 
Børnenes Dyremark blevet kontaktet 
mht. hegn, som skal flyttes 
midlertidigt på Nordfolden. Der blev 
spurgt ind til, om fårene kan blive på 
Sydfolden en måned mere. Dvs. indtil 
1. maj frem for 1 april. Hvis ikke, skal 
de lave et nyt hegn.  
Der var enighed om, at det er vigtigt, 
at fårene kommer væk 1. april, da de 
vil ”støvsuge” blomsterne i løbet af 
april.  



Det blev besluttet, at både Børnenes 
Dyremark og By & Havn skriver 
tilbage ang. dette.  
 
 
Grøn Agenda Sydhavn bemærkede, 
at der er folk, der slår telte op i 
Sommerfugleengen. Der blev spurgt 
ind til, hvordan partnerskabet og By & 
Havn forholder sig til det. Svaret fra 
By & Havn var, at det må folk ikke. Det 
står i forholdsreglerne, at man ikke 
må overnatte derude. By & Havn kan 
sende en politibetjent derud.  Man 
må godt sige til folk, at de ikke må slå 
telte op.  
 
Naturskolen bemærkede, at der kan 
være tale om folk med sociale 
problemer. Hold derfor afstand og tal 
roligt. Overlad evt. til professionelle. 
Sociolancen kan tilkaldes.   
By & Havn bemærkede hertil at 
hjemløse heller ikke må overnatte på 
området.  
 
Lone bemærkede, at hun har 
observeret en del trafik fra 
Pavillonbyen. De kommer ind på 
Tippen ved at klatre over hegnet et 
stykke efter hundegården mod syd 
før hestefolden. På sigt kunne der ske 
noget med hegnet. Der blev spurgt 
ind til, om man evt. kunne tænke i en 
løsning, så der kom en gennemgang 
til dem? By & Havn foreslog, at der 
kunne laves en trappe. By & Havn 
finder en løsning.  
 
Chrisser og Ove går hegnet igennem 
mhp. skybrudsprojektet.  
 
Ann orienterede om, at der er truffet 
afgørelse i Trafikstyrelsen mht. 
jernbaneudvidelsen omkring VVM-
pligt. Der kommer derfor en 
miljøkonsekvensvurdering (VVM), 
hvilket er meget positivt. Heri 
forventes det, at der vil indgå en 
vurdering af støj og faunapassage 
 
Grøn Agenda Sydhavn har 
observeret glansbladet hæg lige 
udenfor Tornsangerengen. Den 
breder sig. Den står på 
Naturplejegruppens område, hvorfor 
der blev spurgt ind til, om Grøn 
Agenda Sydhavn måtte tage sig af 
det. Naturplejegruppen svarede, at 



da de har opdaget den, må de gerne 
tage sig af den.  
 

 

Referater, arbejdsplan, samarbejdsaftale, adfærdskodeks m.v. ligger online:  

Partnerskabet Tippen Syder | Kgs. Enghave Lokaludvalg (kk.dk) 

https://kongensenghavelokaludvalg.kk.dk/Tippensyder

